
bbenhavns Kommune 
Familie- og Arbejdsmarkedsudvdget 
Rådhuset 
1599 Ksbenhavn V 

Til samtlige politikre i Familie- og Arbejdrmarkedsudvalget 

1 

Vi er en gruppe forældre til b m  i en vuggestue i &benhavns Kommune, der er bekymrede for 
medarbejdernes og bmenes fremtidige trivsel i instimiionen, hvilket vi vil forwge at begrunde i 
det hlgende. 

Med denne henvendelse vil vi wre jer som de ansvarlige politikere opmærksom på nogle 
skonorniske vilkir, som formentlig ikke er tilsigtede fia jeres side, men som snarere kan være et 
resultat af  embedsmænds og administrationens styringsværktrajer og - ambitioner. Vi msker med 
dette brev, at få debat om vuggestuemes betingelser at arbejde under og derefter nogle mere 
rimelige vilkar. 

Hvorledes fastsættes vuggestuens budget? 
For et par år siden ændredes budgettet, såiedes at personalebudgettet m e l s e  gives ud fia 
en gennernsnitsh pr. personalenormering. Dvs. at f.eks. en pædagognormering fastsættes 
efter ht r in  26, der saledes udlnrser 269.755 kr. årligt p& personalebudget. Lmtrin 26 har 
formentlig ved indfimlen af budgetprincippet været gennemsnitshen for pædagoger i 
Ksbenhavns Kommune. Vi ved ikke, om dette belab fortsat er gennemsnittet af 
pædagoghnhger i kommunen, men vi antager, at kommunens budgetfolk regulerer dette 
årligt. Men uanset gennemsnittets mere eller mindre korrekte niveau, s& er problemet ved at 
bevilge personaiebudget p& denne made, at den enkelte institution ikke kan bruge et evt. 
korrekt gennemsnit til noget, hvis de faktiske homkostninger er hnrjere. 

I vores vuggestue er der ansat 5 pædagoger udover lederen, som alle har en bjere h end 
gennemsnittet pga. lang anciennitet som pædagoger. Alene disse 5 pædagoger koster ca. 
93.000 kr. mere end det budgetterede. I 2004 har lederen af vuggestuen beregnet 
merudgiften p& personalerammen til 114.000 kr. Denne merudgift p& personalebudgettet 
skal institutionen selv dække, da den enkelte institution betragtes som en selvstændig 
virksomhed, der har sin egen pose penge at dække alle udgifter for. Dvs. at merudgifter pA 
personalerammen mil modsvares af færre udgrfter andetsteds og det vil i en daginstitution 
betyde de konti, der dækker M e n e s  kost, legetraj, udflugter, vedligeholdelse mv. 
Vores 'institution og bmenes vilkar rammes såiedes okonomisk, fordi erfarne (iæs: dyre) 
pædagoger har valgt at blive p& den samme arbejdsplads. Vi forældre sættes siiledes i 
dilemmaet om, vi skal m k e  at de dyre pædagoger afskediges, s& de nævnte barnerelaterede 
konti kan have det niveau som egentlig var tiltænkt af kommunen iflg. budgettet eller om vi 
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hellere vil beholde de pædagoger, vi opfatter som kompetente, siade og stabile. Der er ingen 
tvivl om, at M foretrækker det sidste, men vi synes bestemt, at det er rimeligt at Q opeldt 
begge dele. 

Det vil derefter kun være ved stiiiingsledighed at det er muligt at ændre 
personalesammensætningen, saledes at nyuddannede og derved mindre omkostningstunge 
pædagoger kan ansættes. Vi mener, at ge~emsnitshbudgettet er uanvendeligt i en så lille 
enhed som en vuggestue er og i det mindste m i  man sikre institutioner med en 
personalesamme~tning som vores vuggestue, at budgettet er tilfirt tilstrækkelige 
ressourcer, indtil muligheden for at ansætte billigere pædagoger er tilstede. 

Vi ved, at mange andre institutioner har samme problemstilling, men ogsi at flere 
institutioner slet ikke har opdaget bevillingsprincippets uheldige bivirkninger. I sagens 
natur, ud& en gennemsnitsbetragtning, d der naturligvis også være institutioner, der 
drager iakonomisk fordel af princippet. 

Vi vil gerne vide om huslejeudgifterne i kommunens daginstitutioner pil samme made 
danner grundlag for en gennemsnitshusleje i budgetbevillingen til den enkelte institution - 
uanset institutionens faktiske huslejeudgift. Såfkmt dette ikke er tilfældet, vil v i  gerne have 
forklaret, hvorfor der i dl fald er forskellige bevillingsprincipper. 

2. Og der er flere måder at udhule et budget på. 

For at give vuggestuerne et ~konomisk incitament tii at tage b0rn ind p i  overbelægning, 
t i k e s  budgettet 8.000 kr. for hver mibed, der er et barn indmeldt ud over det normerede 
b~metal. 

Men "noget for noget"-princippet er jo populært i disse år, sA derfor trækkes institutionerne 
o g d  i budgettet, hvis der til gengæld er ledige pladser i enkelte &eder. Selv om dette 
umiddelbart kan lyde fair, er det utilfredsstillende som forældre, hvis barn går i en 
vuggestue, hvor budgettet i forvejen er trængt jf. pkt. 1 og ailigevel ikke s i  fair, da 
institutionen ingen direkte indnydelse har på, om der er ledige pladser. Og med et barn 
mindre i en måned, er der ikke mange udgifter der £atder fia. 

Og netop ledige pladser er der udsigt iii i år, da en tilsyneladende generel overkapacitet af 
vuggestuepladser i området bevirker, at der ikke er bmn nok at anvise. I skivende stund er 
der 3 ledige pladser i vores vuggestue. En lidt usædvanlig og ukendt situation for 
institutionerne og kommunen, men meget mærkbar på ~konomien. Eneste tr0st er, at der dog 
er et loft for hvor meget budgettet nedskrives pá denne baggrund. Men en forventet 
budgetnedskrivning pá 80.000 kr. i 2005 kan ikke ske uden yderligere serviceforringelser. 

Var det også intentionen med den ambitinrse og gode "bmneplan" 2003, at oprettelsen af 
mange nye pladser, skulle komme de eksisterende institutioner til skade, såfi-emt 
kalkuiationerne og prognoserne ikke holdt stik? 

Eller er det meningen, at institutionerne skal konkurrere om bmene, f.eks. ved at annoncere 
med ledige pladser? 
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3. Der er ogs5 uforudsete faktorer, der spiller ind. 
At sygdom er hver mands herre, har vi desværre m5ttet sande i vores vuggestue indenfor de 
sidste par år. To ansatte har været alvorligt syge og derved langtidssygemeldte, hvilket 
naturligvis har belastet hverdagen i vuggestuen, bade rent praktisk og bemandingsmzssig og 
ikke mindst skabt bekymring p& de syges vegne blandt såvel ansatte som forældre. 
Vuggestuen må klare sig for dagpengerefusionen, hviiket ca dækker halvdelen af 
leniudgiften. Når mere end t5n medarbejder er væk pga. langtidssygdom er det særdeles 
vanskeligt at fa enderne til at d sammen. 

I disse særligt belastede perioder, savner vi skonomisk opbakning fra kommunen. Har 
kommunen et niveau for hvor stort et antal langtidssyge en institution skal kunne klare 
skonomisk, £h ekstra ressourcer tilfims? Og vi finder det som forældre slet ikke 
tilstrækkeligt, at man venter tii årets udgang for at se om institutionen alligevel ikke kunne 
klare det selv. For det er vores bram, der i det halve eller hele år har mattet lide under at alle 
ress'ourcer g& til vikardækningen. 

Som det fremgår af ovenstående er ~konomi og ressourcer blevet e$ hovedemne i vuggestueme, og 
det oplever vi som forældre primært er et udspring af den s h i d t e  selvforvaltning, der synes at 
være blevet det fremherskende overordnede skonomistyringsredskab. Men hvad der virker i en stor 
virksomhed eller en hel forvaltning, er ikke madvendigvis godt og hensigtsmæssigt i en lille 
daginstitution. Når flere faktorer rader sammen, som vi oplever det i det beskrevne, så hænger 
akonornien og hverdagen ikke længere sammen. 

Det er p5 denne baggrund at forældregruppen undrer sig og spmger om det virkelig er sådan, I som 
politikere ansker at vuggestueme skal drives. Eller er det som vi *@er "blot" 
skonomistyringsværktsjer som det administrative niveau har opfundet for at klare de Wge 
budgetstramninger? Værkbajer, der hver for sig måske er til at leve med, men som nu har hobet sig 
op tii nogle samlede ~konomiske rammebetingelser, som vi  ikke tror, nogen politiker ville have sagt 
ja til, hvis forslaget om disse metoder var kommet i &n samlet pakke? 

Formalet i en kommune med at bevilge et bestemt budget er jo at angive det serviceniveau 
kommunen m k e r  - en institution har jo ikke som mal at slutte budgetiiret med et overskud, men 
derimod at give b e n e  det serviceniveau, som budgettet er et udtryk for. Men når de faste udgifter 
p& budgettet ikke harmonerer med virkeligheden, s& faider serviceniveauet jo tilsvarende. Er det 
s h  I ansker det skal være? : 

Vi kender jo bedst forholdene i vores institution, s& det har vi taget udgangspunkt i, men vi finder at 
problemstillingerne er s& generelle, at de kan danne udgangspunkt for en overordnet politisk 
diskussion om, hvorvidt de nuværende ~konomiske rammebetingelser, giver.de rigtige og mukede 
vilkår for medarbejdere, forældre og b m  i Kabenhavns Kommunes daginstitutioner. 

Vi har vist dette brev til sarntiige vuggestuer og bramehaver i Sundby Syd og som det fremgår af 
vedlagte bilag, kan 20 institutioner erklære sig enige i de beskrevne problemstillinger. 
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Vi har undervejs i dette brev stillet nogle konkrete spmgsmåi, som v i  naturligvis m k e r  at Familie- 
og Arbejdsudvalget svarer p& eller tager stilling til, men vi m k e r  også at blive indviet i udvalgets 
debat om hvorvidt forholdene i vuggestueme nu også har udviklet sig, den vej det var menitigen. 

Som en opsummering, vi1 vi her gengive de s p m g s d ,  vi har stillet i brevet: 
o Danner huslejeudgifterne p& samme d e  som  ming gerne grundlag for en 

gennemsnitshusleje i budgetbevillingen til den enkelte institution - uanset institutionens 
faktiske huslejeudgift. Såfiemt dette ikke er t ik lde t  vil vi gerne have forklaret, hvorfor der 
i s& fald er forskellige beviliingsprincipper. 

o Var det intentionen med den ambitbse og gode '%meplan" fka 2003, at oprettelsen af 
mange nye pladser, skulle komme de eksisterende institutioner til skade i form af 
budgetnedskæringer, s ~ e m t  planens kahlationer og prognoser ikke holdt stik? 

o Er det meningen, at institutionerne skal konkurrere om b e n e ,  f.eks. ved at annoncere med 
ledige pladser? 

o Har kommunen et niveau for hvor stort et antal langtidssyge en institution skal kunne klare 
~konomisk, frm ekstra ressourcer tilfnrres? 

o Generelt undrer forældregruppen sig og sparger om det virkelig er sadan, I som politikere 
ansker at vuggestuerne skal drives. Eller er det som v i  iiygter "blot" 
~konomistyringsværktrajer som det administrative niveau har opfundet for at klare de Arlige 
budgetstramninger? 

o Når de faste udgifter pA budgettet ikke harmonerer med virkeligheden, så falder 
serviceniveauet tilsvarende. Er det sadan I ansker det skal være? 

Vi ser frem til udvalgets konstruktive svar, dialog og forslag til ændrede vilkår for vuggestueme og 
bmehaverne. 

Ve$ig hilsen og p& forældregruppens vegne 

Kaktusvej 63 
2300 Ksbenhavn S 

nf .  (arb.) 3545 3384 
Tlf. (mobil) 2274 8220 
Mai1 css@,post.tele.dk 

~orældrebest~relsesfom~and i 
Vuggestuen Lyspunktet 
Annette -Uge 
Cedergangen 40 
2300 b b e h  S 

Kopi: BUPL, PPMF, LFS 
w0 ' 
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Lyspunktets ForæIdrebestyrelse 
Lygternagerstien 21 
2300 hbenhavn S 

Vedr. statteerklæring 
- 

Da v i  gerne vil statte jeres gode initiativ, falger her en under- 
skrevet stnitteerkiæring iht. aftale. 

Vi vil dog gare opmærksom på, at vi W(E er enige i alt det I 
skriver, det er bl.a. muligt at s8ge en bn-pulje hos Lokalcenter 
Syd i forbindelse med langtidssygemeldinger. 

- .- Vi håber jeres brev vil Abne for en dialog/debat vedr. vilkarene 
- p A ~ ~ ~ t i t U t i o T i s o ~ ~ ;  deter j jo t r6&al tvores-baet t  

---- .- - _ _ _ .  

drejer sig om. 

Vi ser frem til at hare reaktionen på brevet, og håber I vil holde 
os orienteret om hvad der sker. 

ebestyrelsesf ormand 
Vuggestuen Ingolf 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

V u g g e s t u e n  I n g o l f ,  1 n g o l . f ~  A l l e ,  2 3 0 0  K m b e n h a v n  S 

msker herved at gme politikerne i Krabenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i.de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestueme arbejde under?" n 

Bilag 



Til for~ldrebestyrelsen i Lyspunktet. 

P& forældrebestyrelsens vegne vil vi gerne sige at det er et utroligt flot stykke arbejde som er blevet 
lavet og som var meget brugbart på vores msde. Tak for det. 

Forældre bestyrelsen. 
Eksperimentalinstitutionen. 



Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

m k e r  herved at gme politikerne i K8benhavns Kommune opmærkso&e på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hviike vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen _-.- - _ - -  F & - - . _  - - - . -_ -- - - . - _  -. - - -- . - .. . - - - - . . - - - -- - 

& & & ~  

m&m& a2 
. CZDL 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

k.b%&p5&249 

msker herved at gme politikerne i Kabenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal . 

vuggeduerne arbejde uhder?" 

Venlig hilsen 

Bilag 



VUGGESTUEN 

Undertegnede forældrebestyrels HH~§T~UCKEN« 
. E0STGILDEVEJ 2 

2300 K0BENHAVN S 

. . 

avns Kommune opmærksomme på, at vi er 
e vilkår skal 

vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

msker herved at gme politikerne i Ihbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?' 

Venlig hilse 
.- -- - .  

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

msker herved at gme politikerne i &abenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?'. 

Venlig hilsen 
. - . -  - -  - -  - .- - - - - - - .  - - .  --. - - 

Bilag 



Statteerklæring 

' ' Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: . 

I J 
msker herved at gare politikerne i bbenhavns ~ o & u n e  opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev ok.  "Hvilke vilkar skal 
wggestueme arbejde under?' . . 

Venlig hilsen ' , mm&-- b-.---- -- o . - .-- 
. , ---- . . -. 

-. .__--___. -. .a_. 
__ ___- d-. d_. - -- - 

w .. . 

7 o r d  . fwfdla-tye . 

. . ~be,a+n. d. -,/B -0s. 

Bilag 



Stetteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

~nsker herved at gme politikerne i bbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

bbenhavn d. 1 V / 0 g / 0 ~ 0 0 5  

Bilag 



Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: . . 

msker herved at gare politikerne i Ksbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er .beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 

Bilag . 



Undertegnede forældrebestyrelse i w & . Q @ $ n :  
pa SKOLEN v 6  SUNDET 

1 Kaldæavej 14 - 2300 Kbh. S 
Tif.325500 14 ! ~ d h 3 2  559409 -~b501 -1043  

liitb-.q~ 

www.fritsundet.dk 

m k e r  herved at gme politikerne i Kabenhavns Kommune opmærksoaime på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er ~ ~ & ~ ~ & f i # a g t e  brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" pa SKOLEN VED SUNDET 

I KaldæaVej 14 - 2300 Kbh. S 
Tlf. 32 55 00 14 

Tefsfax 32 55 94 99 - Giro 501 -1043 

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

ansker herved at gire politikerne i Ksbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige, i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 

vuggestuen 
Stolernagerstien 21 
2300 Kabenhavn S 

Tlf. 3255 - 6353 
q E mail stole@faf.kk.dk 

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

msker herved at gme politikerne i b b e n h a w  Kommune opmærks6mme på, at vi er 
. enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 

vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 
- - - - . - .- -- . - - -  . 4 

- - -  . - .  . - - - -  - -. . 

Bilag 



Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

- - - .  . . 

m-er herved at gme politikerne i Knrbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vikår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 

Bilag 



Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

msker herved at gme politikerne i bbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 

- 

bbenhavn d.d(0/3 - 0 5 

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

msker herved at gme politikerne i habenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 
-....- -.- .... e. - -  - - - - .  -. 

C&wj----] 

habenhavn d. l{/(' OY-. 



Undertegnede forældrebestyrelse i.daginstitutionen: 

mker  herved at gme politikerne i &abenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemsti~~inger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 



Amager d. 15-aug-2005. 

Kære forældrebestyrelse i vuggestuen Lyspunktet. 

Jeg er leder af nyåbnet intg. Inst. PA Kongelundsvej 79. 
Vi har modtaget jeres udmærkede brev, og er bestemt ikke uenige i indhold. 

Vi har endnu ikke fået samlet en forældrebestyrelse, dette vil f m t  blive i september 
Måned. 
Vi kaq derfor ikke sende det underskrevet retur til jer. 
Dette haber vi imidlertid mange andre gm og har gjort. 

Men venlig hilsen Gitte Meyer Jensen, Vanddraben. 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: ' Ksbenhavns Kommunes hggesiue 

Tvebacken . 

Backersvej 107 2300 Knibenhavn S 
nf. 32 55 99 40 

snsker herved at gme politikerne i Kabenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestueme arbejde under?" 

Bilag 



Statteerklæring 

Undertegnede forældrebistyrelse i daginstitutionen: 

~ ~ . - d b ~  a l . - d ,  U we*~ 
ws V.~minqs& ?s - 
J 

msker herved at gerre politikerne i &benhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkh skal 
vuggestuerne arbejde under?" 

Venlig hilsen 



Til Forældrebestyreisen i Lyspunktet. 

Tak for Jeres brev af 7/7-05. Desværre får vi fimst givet Jer et svar nu, men det mener vi alligevel, 

vi skylder. 

Vi har ikke tilbagesendt brevet, idet vi ikke kan stå inde for alle Jeres kritikpunkter. 

Der er ingen tvivl om, at I i Jeres institution har ståetlstår i nogle uheldige og måske usædvanlige 

situationer, som giver Jer nogle problemer rent skonomisk. 

Vi er dog af den opfattelse, at de fleste problemstillinger er specifikke for netop Jeres institution. 

Mon ikke det er en usædvanlig situation at have 5 pædagoger ansat med mange års anciennitet? Det 

er i hvert fald ikke noget, vi kender til, og ej heller noget der vil ske i vores institution indenfor de 

naeste mange år. 
--.- - -- -- -T-_--.. .-__- --- . -. < - . - -b - -  - -C 

Mht. de ledige pladser, som vi også er bermt af, formoder vi ikke, at det har været kommunens 

hensigt i 2003 at skade de enkelte institutioner. Vi synes da også, at kommunen udviser ansvar ift. 

at afbjælpe problemet i form af den netop anioldte bring. Vi håber, at der kommer en acceptabel 

bsning p& problemet. 

Naturligvis er det en meget uheldig situation at stå i med 2 langtidssygemeldte samtidig. Men kan 

man forlange, at kommunen laver om p& dagpengesystemet? Ligesom der vel heller ikke findes en 

reservetank af penge? 

Vi betaler ikke husleje, idet vi er en kommunalt ejet institution, så bevillingen hertil har vi slet ikke. 

Selvfblgelig er vi enige i, at serviceniveauet ikke bm falde tilsvarende med de stigende udgifter, 

men det bm nok tages op med kommunen i den enkelte situation, der volder akonomiske 

problemer. 



Med disse kommentarer er vi kede af, at I har sendt brevet ud med påskud om, at alle 41 

institutioner erkiærer sig enige i Jeres beskrevne problemstillinger, idet vi netop mener, at det er 

meget specif& for Jeres institution. 

I anskes held og lykke med Jeres arbejde for institutionens v i M .  

Med venlig hilsen 

Forældrebestyrelsen 

Vuggestuen Falfodvej 1 1 8 

2300 Kbh. S 

Ved Formand Crista Ejstrup. 



Undertegnede forældrebestyrelse i daginstitutionen: 

onsker herved at gme politikerne i Bhbenhavns Kommune opmærksomme på, at vi er 
enige i de problemstillinger, der er beskrevet i vedlagte brev om "Hvilke vilkår skal 
vuggestuerne arbejde under?" h.-. 

.Ø 

Venlig hilsen 
... .- . . 

Bilag 


